Tvarosloví
Typy deklinací: 
1. deklinace jmenná: substantiva, adjektiva a participia ve jmenném tvaru, adjektiva posesivní, základní číslovky (kromě 1, 2)
2. Deklinace zájmenná; také číslovky 1 a 2
3. Deklinace složená: složená adjektiva (pozitivní a komparativní), participia ve složeném tvaru, řadové číslovky + některá pronomina posesivní
Gramatické kategorie:
genus/rod, numerus/číslo, casus/pád, určitost, gradus/stupeň
exponentem je flexe
1. Kategorie pádu: teoreticky 7 pádů ve třech číslech (prakticky je koncovek daleko méně – synkretismus: N=A, V=N, G=A, D=L, dříve genitivus-ablativus)
nominativus, vocativus, genitivus (posesivní, odlukový, partitivní, 	numerický, záporový, supinový), dativus, accusativus, locativus, instrumentalis 
Redukce počtu pádů je výsledkem:
a) vyrovnávání (synkretismu)
b) zániku pádů – vokativ
c) zániku schopnosti skloňovat (např. bulharština)
Souhláskové alternace – ve slovanských jazycích se projevují 2 protichůdné tendence – palatalizace a zachování původního tvarotvorného základu
2. Kategorie rodu – masculinum, femininum, neutrum 
rod x sexus „přirozený rod“
subkategorie životnosti
3. Kategorie čísla – singularis, dualis, pluralis
4. Kategorie určitosti – složená deklinace adjektiv – např. G dobra-jego 
5. Kategorie stupně – někdy považována za slovotvorbu


Substantiva
původně klasifikace podle kmenů (vokalické a konsonantické):
vokalické
o – kmeny	jo – kmeny	ijo – kmeny
u – kmeny
a – kmeny	ja – kmeny	ija – kmeny
i – kmeny
konsonantické
n- kmeny
Ъv/ú-kmeny
s- kmeny
r- kmeny
nt- kmeny

Kmeny samohláskové
	kmenotvorná přípona
	                                                 vzor

	
	M
	F
	N

	-o-
	rab-ъ (otikos)
	-
	lět-o

	-jo-
	mǫž-ь, kraj-ь
	-
	mor´-e

	-ьjo- (í)
	žreb-ьj-ь x; Georg-ьj-ь (Jiří)
	-
	znamen-ьj-e

	2.        -a-
	slug-a
	žen-a
	-

	-ja-
	junoš-a x
	duš-a
	-

	-ьja-
	balj-ьji (lékař) x
	lad-ьji  (loď) x (paní)
	-

	3.        -u-
	synъ/synus x (o + u) 
	-
	-

	4.         -i-
	pǫtь x (pontis)
	kostь
	-




Kmeny souhláskové
	kmenotvorná přípona
	vzor

	
	maskulina
	feminina 
	neutra 

	-n-  
	kamy/kamene
	-
	imę (jméno)

	-s-
	-
	-
	slovo/slovese

	 -ū-
	-
	crьky (církev, kostel)/
crьkve
	

	-nt-
	-
	-
	otročę (chlapec, dítě)/otročęte

	   -r-
	-
	mati/matere
	-





Deklinace substantiv (o-kmeny maskulina)
	sg.
	Psl.
	Stč.
	Nč. (živ.) 
	Nč. (neživ.)
	Jiný kmen

	Nom. 
	rab-ъ
	pán-0 
	pán-0 
	hrad-0
	

	Gen. 
	rab-a
	pán-a
	pán-a
	les-a
	hrad-u

	Dat. 
	rab-u
	pán-u
	pán-u
	hrad-u
	pán-ovi 

	Akuz. 
	rab-ъ
	pán-(a)
	pán-(a) 
	hrad-0
	

	Vok. 
	rab-e 
	pan-e
	pan-e
	hrad-e
	hoch-u 

	Lok. 
	rab-ě
	vlc-ě 
	XXX
	hrad-ě
	pán-u/-ovi 

	Instr. 
	rab-omь 
	XXX 
	XXX
	XXX 
	pán-em



Deklinace substantiv (u-kmeny maskulina)
	Sg. 
	Psl.
	Stč.
	Nč.

	Nom.
	syn-ъ, dom-ъ 
	syn-0, dóm-0
	syn-0, dům-0 

	Gen. 
	syn-u, dom-u 
	dom-u
	dom-u

	Dat. 
	syn-ovi, dom-ovi 
	syn-ovi, dom-ovi 
	syn-ovi 

	Akuz. 
	syn-ъ, dom-ъ
	dóm-0 
	dům-0 

	Vok. 
	syn-u
	syn-u
	syn-u

	Lok.
	syn-u, dom-u 
	syn-u, dom-u 
	syn-u/(-ovi), dom-u

	Instr. 
	syn-ъmь, dom-ъmь
	syn-em, dom-em 
	syn-em, dom-em 



Deklinace substantiv (nt - kmeny)
	Singulár
	Plurál

	1. otročę
	otročęta

	2. otročęte
	otročęt

	3. otročęti
	otročęt(e)m

	4. otročę 	
	otročęta

	5. otročę	
	otročęta

	6. otročęte
	tročęt(e)ch

	7. otročęt(e)m
	otročęty





Adjektiva
· jmenné tvary - jmenná složka, doplněk, shodný přívlastek 
něsmь dostojьnь = nejsem hoden 
· jmenné tvary byly vytlačovány a omezil se jejich výskyt
· složené tvary - zdůrazňovaly zvláštní individuální vlastnost předmětu

jmenné skloňování
· přídavná jména měla ve stsl. ještě skloňování jmenné, ale starý indoevropský systém jmenné deklinace adjektivní už nebyl úplný
· dobře byla zachována adjektiva o-/a-kmenová a jo-/ja-kmenová i adjektiva s kmenotvornou příponou -ьjo-/-ьjā-.
· z ostatních typů se zachovalo několik adjektiv i-kmenových, ale jen v ustrnulém nominativním tvaru
· adjektiva o-/a-kmenová se skloňovala stejně jako substantiva dobrъ jako rabъ, dobra jako žena, dobro jako lěto
· k tvrdým adjektivním o-/a-kmenům patřila také adjektiva s významem přivlastňovacím tvořená příponami -ovъ, ova, ovo a inъ, ina, ino, např. Isusovъ, Isusova, Isusovo, Mariinъ, Mariina, Mariino
· K jo- kmenovým adjektivům typu pěšь, pěša, pěše patřila též přivlastňovací adjektiva typu gospodiňъ/ь, gospodinja, gospodinje (pánův)
· adjektiva s příponou -ъjъ-, -ъje- se skloňovala jako substantiva ъjo-/ьja-kmenová

složené skloňování
· tvrdé a měkké
· vznikla z původních jmenných tvarů a samostatného postponovaného tvaru ukazovacího zájmena jь, ja, je (praslovanský novotvar)
· v tvarech dochází ke kontrakci (stahování) a haplologii (zánik jedné ze dvou sousedících slabik vyslovovaných stejně nebo podobně) nebo má jinou podobu
- složená deklinace se vyskytuje hlavně u adjektiv
- kromě jazyků slovanských mají složené skloňování také jazyky baltské, které patří rovněž k jazykům  satemovým
- významem a syntakticky se baltské a slovanské skloňování složené podobá řeckému adjektivu se členem, tj. se zájmenem ukazovacím v platnosti členu. 
- i v současném běžném mluveném jazyce je časté užívání ukazovacího zájmena “ten”:
př: Ten černý! - Přejete si ten hnědý svetr? - Dejte mi raději ten modrý.
	pád
	maskulinum
	femininum 
	neutrum

	1.
	nov-ъ jь (V j V = V´)
	nov-a  ja
	nov-o je 

	2.
	nova jego
	novy  ję
	nova jego

	3.
	novu jemu 
	nově  ji
	novu jemu

	4.
	novъ  jь 
	novǫ  jǫ
	novo je

	5.
	novy   jь
	nova  ja
	novo je

	6.
	nově  jemь
	nově  ji
	nově jemь

	7.
	novy jimь
	novo jǫ 
	novy jimь



KONTRAKCE
- tato změna spadá do úplného konce praslovanského období
- kontrakce - má jádro na našem území, šířila se na sever do polštiny, luž. srb., slovenštiny, polabštiny, směrem na východ ubývá, na jihu neprobíhá podle týchž pravidel jako u nás
- podstatou je V + j + V > V´, kde V je vokál a V´ je dlouhý vokál = tedy výsledkem kontrakce dvou vokálů proložených j je dlouhý vokál
- dlouhá složená adjektiva - jmenné adjektivum + zájmeno, kontrakcí toto mizí a fúzí tak vzniká samostatné skloňování složených adjektiv, původní zájmeno už teď hraje roli koncovky
- výsledkem je 2. vokál, ale 1. vokál říká, bude-li měkký nebo tvrdý
př. dobr-aja>dobrá; tajati>táti; sv-ojimi>svými;  vojevoda>vévoda; moja>má i moje;  	dobr-ъjь>dobryje>dobrý – jery v poloze napjaté nepodléhaly zániku, ale kontrakci
- na V neproběhla kontrakce, dlouho se tam drží jery (12. st.)





Skloňování zájmenné
· bezrodá
· rodová

Přehled skloňování 
A) Skloňování zájmen bezrodých 
	1. os. sg. - azъ (jazъ)
	1. os. pl. my 

	 2. os. sg.  - ty   
	2. os. pl. vy 



· zájmeno azъ je supletivní, v ostatních pádech má tvary od jiného základu: men-/mъn-
· zájmeno 2. osoby  singuláru ty a osobní zvratné zájmeno se mají stejné pádové koncovky jako zájmeno 1. osoby. 
· zájmeno zvratné nemá tvar pro nominativ  
· zájmena 1. a 2. osoby plurálu my, vy mají rovněž vždy koncovky společné 
	Singulár
	Plurál 

	azъ   (já)
	ty       
	-
	my
	vy

	mene
	tebe 
	sebe
	nasъ
	vasъ

	mьně      
	tebě 
	sebě 
	namъ
	 vamъ  

	mi
	ti 
	si
	
	

	mę   
	 tę                    
	sę 
	ny
	vy

	mьně   
	tebě 
	sebě
	nasъ
	vasъ

	mъno  
	tobo-
	sobo-
	nami
	vami



B) skloňování zájmen rodových
tvrdé skloňování – tj. jako zájmenné o-kmeny a a-kmeny
měkké skloňování – tj. jako zájmenné io-kmeny a ia-kmeny
· ojediněle mají skloňování zvláštní, zčásti zkombinované i s tvary i-kmenovými, případně s tvary složené deklinace adjektivní
Vzor měkkého (jo-/ja - kmenového) skloňování zájmen
zájmeno *jь, *ja, *je 
	
	maskulinum
	feminimum
	neutrum

	1.p
	*jь
	*ja
	*je 

	2.p
	jego
	jeję 
	jego

	3.p
	jemu 
	jeji
	jemu

	4.p
	jь
	jǫ
	jь

	ь.p
	jemь
	jeji
	jemь

	ъ.p
	jimь
	jejǫ
	jimь





Slovesa
· na základě kmenotvorné přípony rozdělujeme i slovesa do tříd
· konjugace - vzniklo nové:
	 futurum, 
	kondicionál,
	imperativ, 
	imperfektum, 
	perfektum (složitý systém časů, hlavně minulých)
	vznik participií společně s větví baltskou, 
	částečně pomocí prefixů a některých sufixů vznik vidovosti
·  formálně bylo tvoření slovesných tvarů založeno na rozlišování kmene prézentního a infinitivního
· jmenné tvary slovesné - patří sem infinitiv, supinum, participia

Tvoření slovesných tvarů
· tvořily se od kmene prézentního i infinitivního
· pro staroslověnštinu je výhodné dělení podle kmene prézentního na  dvě skupiny:
1. bez kmenotvorné přípony - slovesa atematická (5 sloves)
	jesmь, věmь, damь, jamь, imamь
2.  s kmenotvornou příponou - slovesa tematická (všechna ostatní)

Slovesné tvary:
- určité – rozeznávají všechny slovesné kategorie; plní funkci přísudku
- neurčité – jména tvořená od slovesných kořenů; nevyjadřují všechny ml. kategorie; plní funkci, kterou ve větě zastávají jména (Po, Př, PřU)
· Kategorie osoby: 1., 2., 3.
· Kategorie čísla: singulár, duál, plurál
· Kategorie času: prézent; futur, futur exacta; aorist, imperfectum (jednoduché tvary); perfectum, plusquamperfectum (složené)
· Kategorie rodu: aktiv, pasiv
· Kategorie způsobu: indikativ, imperativ, kondicionál
· Kategorie vidu: dokonavý, nedokonavý
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Slovesné třídy
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	staroslověnština
1. os. sg. / Infin.	
	stará čeština
1. os. sg. / Infin.
	nová čeština
3. os. sg. / Infin.

	I.Aa
	vedǫ   vesti
pekǫ  pešti
mьrǫ  mrěti
pьnǫ  pęti 	
	vedu  vésti
peku  péci
mru  mřieti
pnu pieti
mažu mazati
	nese nésti 
bere  bráti 
umře umříti
peče  péci 
maže  mazati 

	     b
	plovǫ   pluti	
berǫ   bьrati 
zovǫ   zъvati	
	plovu plúti
beru  bráti
zovu  zváti
	

	II.A
	dvignǫ dvignǫti
	tisknu  tisknúti
	tiskne  tisknouti

	    B
	minǫ minǫti 	
	minu  minúti
	mine  minouti
začne  začíti

	III.Aa
	kryjǫ  kryti
	kryju  krýti 
	kryje  krýti

	     Ba
	kupujǫ  kupovati 
	kupuju  kupovati
	kupuje  kupovati

	IV.A		
	prošǫ  prositi 
	prošu  prositi	
	prosí  prositi
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JMENNÉ TVARY SLOVESNÉ
- infinitiv, supinum, participia
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3) participia:
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image6.png
Aorist asigmaticky (silny)

- Tento typ aoristu se tvofil v slovanskych jazycich jen od sloves 1. a I

se zakladem souhlaskovym.

. Tridy

050BA Singulér Plurdl Dusl
1 nes nesoms, nesové
2. nese nesete neseta
3 nese nesg nesete





image7.png
Aorist sigmaticky (slaby) je Eastéjéi. Tvofil se z kmene infinitivniho a byl dvoji:
a.krat3i - formant -s- se pipind pfimo k zakladu; k formantu -s- pristupuji
osobni koncovky pfimo, bez dalsi kmenotvorné pipony

- typickeé Je pro tento druh aoristu diouzeni koncové samohidsky e > &> & (vést)
- K., ch > Ve formantu 5- > ch- reko-resti (ic) - aorist | réchr.
- Ve 3.pl. téchtosloves je 1. palatalizace: rede

0508A sg. Pl. Dudl
1 “ésv/z véd- vésom vésové
som/
2 vede (vidy véste vésta
asigmat)
3 vede{vidy vése véste
asigmat)
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b. Aorist sigmaticky (delsi) - Mezi zéklad a formant -s- se vklada

kmenotvorna pfipona -o-

(dnesni tvar slovesa byt v kondicionalu)

Singular Plurdl Dual
1 nes-o-chs nesochomt nesochové
2 (nese) nesoste nesosta
3. (nese) nesose nesoste
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Imperfektum

Tvofilo se z kmene prézentniho tematicky: koncovky byly stejné jako u
aoristu; jen v 2. a 3. 0sobé singularu z(istava formant -ch-; pred koncovym -
e nastava

1. palatalizace takze vzniké koncové Se.

Kmenotvorna pfipona byla - nebo -a-.

Se. Pl Du.

1 neséachs neséachoms neséachové

2, neséase neséalete neséaseta

3, neséase neséacho neséasete
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Imperfektum s kmenotvornou pfiponou -a-

sg. i Pl Du.
L | znaachs ‘ znaachom znaachové
2. | znaste ‘ znaatete znazteta
3. | znaste ‘ znaachg znastete
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Perfektum (sloZeny tvar minulého ¢asu)

vytvoFeni pomoci l-ového participia spolu s prézentem slovesa byti,
pi. prisel jsem — doslova i
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Plusquamperfektum

Tvofilo se z pfitesti minulého vjznamového (I-ové) slovesa a imperfekta
slovesa pomocného

- ugenici jego o3li béacho vs gradw
(Ugednici jeho odesli (byli odesli) do mésta)
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Budouci ¢as

Futurum I

vyjadovalo se:

a) prézentem sloves dokonavych
b) tvary slozenymi

2 potfeby vyjdFit budouci déj i u sloves nedokonavych byly vytvoreny tvary
slozeného futura z infinitivu slovesa vyznamového a pomocného slovesa

Jiname” Ees. “mam’,
eventueln& méné Zasto - chosto* Ees. “chci”

Sloveso “bodo” (budu) se ve stsl. k tvofeni opisného futura jesté neutivalo.




image14.png
priklady:
“kamenbje vopéti imab” “ Kameni bude volat”

“nam chodtesi se javit’ “zjevis se”

“dzvézdy natongte sb nebese padati” “hvézdy zaénou padat s nebe”

Futurum I, (exactum) — participium -ové + budouci tvary slovesa byti,
vyjadiuje predgasnost v budoucnosti (budu miuvil)




image15.png
Kondicional

- Vyjadfoval podminénost deje.
- Byl tvofeny z pricesti minulého /l-ového! slovesa vyznamového a ze

2vlaStniho tvaru pomocného slovesa byti.
piklad: Gospodi, aste bi bylb sude, ne bi mojb brats umrbly.
“Pane, kdybys tu byl, bratr m{j nebyl by umrel.”

Tvary kondiciondlu slovesa byti:

sg. Pl Du.
1. | bims (bych aorist) bim bivé
2. bi biste bista
3 bi bo /novotvar: biste
bise





image16.png
1) infinitiv:

+ tvofi se koncovkou ~ti pfipojovanou k infinitnimu kmeni sloves, nap.
nesti

« prasl. infinitiv neni pokracovanim infinitivu indoevr., spole¢né

zakonceni mame pouze s vétvi baltskou, od pivodu je to patrné dativ.
{ovesného ubsiantivs mebo najaky dtvar pHsloveeny

+ v mnoha pipadech se ho pouiva stejné jako v soucasné cesting, ale
vedle toho i v nékterych zvlastnich pripadech: infinitiv s vznamem
GZelovym (napt. majici usi slyseti=ten, kdo md usi i}; poméhé
futuru nékterych sloves
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2) supinum:

+ tvofi se koncovkou —t (* lajatv) pfipojenou kinfinitivnimu kmeni
slovesa, prakticky vypada jako infinitiv s tvrdym jerem misto —i (u
sloves typu péci s jerem mékkym, napf. *pec’s)

+ od piivodu je to patrné

+ vstsl. se uzivd se slovesy s vjznamem pohybu nebo vybidnuti k
pohybu, predmét roavijejici supinum je v genitivu (je to tav. genitiv
supinovy, napt. *ido lovite rybv ,jdu lovit ryby’)

+ vstsl. se bézné tvori od sloves dokonavjch i nedokonavjch, v staré
cesting jen od sloves nedokonavych

+ v daléim vyvoji bylo vytlageno infinitivem nebo vymizelo




image18.png
A) l-ové (=¢inné, minulé) = participium perfecti activi se toff piponami
I, -la, -lo, -li, Iy, -1a, (-1a, -1&, -I& pro dudl), pfipinaji k infinit. kmeni

prasl. l-ové participia jsou slovansky neologismus, morfologicky jsou to adjektiva o-
kmenového a a-kmenového sklofiovan, ve stsl. se pouZiva pro ytvofeni:

a) perfekta (sloZeny minuly tvar) ~ s prézentem slovesa byti,
pi. pridel jsem ~ doslova “jsem prishy"

b) plusquamperfekta - s minulymi &asy slovesa byti,

pi. prisel béch=byl jsem prisel

<) futura Il. (exactum) - s budoucimi tvary slovesa byti, vyjadiuje
predzasnostv budoucnosti (budu miuvil)

d) kondiciondlu s podmiriovacimi tvary slovesa byt

pf. prisel bim=pfisel bych, v soutasnych slovanskych jazycich prakticky
Reexistuje Kondiciondl s o tvofen aGrcre i Sy




image19.png
B) M-0vé (pfitomné trpné) - participium praesentis passivi se tvofi priponami -mb, -ma,
-mo, které se pipinaji k prézentnimu kmeni sloves
sklofiuje se jako tvrdé adjektivum, specificky stsl. knizni novotvar

©) N-6Vé & T-0vé (minulé trpné) - participium perfecti passivi se tvoff piponami ~tv, -ta,
~t0, -, -na, o, -ens, -ena, -eno

skloAuje se jako turds adjektiva, tvofi opisné pasivum nebo samostatné jako
privlastky & doplriky, tvori se od nich pfidavna jména slovesna (ijo-kmeny neuter)

D) NT-0vé (piitomné inné) — participium praesentis activi se tvofi priponami —y, -G3ti, -y
E) S-ové (minulé inné) - participium praeteriti activi se tvori priponami -b, -b3i, -
b3, -5, -V, -V, -vbie

participia nt-ové a s-ova jsou pokracovatelem steiné starych partici
ych, sk\oﬁu{lj se jako mékka adjektiva, wv\n:{y sez nlchp-
& prechodniky

zptidavnel
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TYPY KMEN

PREZENTNI INFINITIVNI
= Zéklad pro wytvofeni prézentu = Zéklad pro wytvofeni infinitivu
= Ziskévé se ztvaru 2. & 3. osoby = Ziskévé se odtrienim koncovky ~ti od
singuléru NEBO od 1. & 2. osoby tvaru infinitivu
plurdlu

Podle prézentni kmenotvorné pfipony se déli slovesa na:

» Atematickd (nepravidelnd) - slovesa byti, védéti, dati, jasti (jist), iméti (mit)
» Tematicka (pravidelnd) - viechna ostatni slovesa

- slovesa tematicka se tfidi podle kmene prézentniho se zfetelem
ke kmeni infinitivnimu
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Tvary uréité jednoduché
1)Cas pitomny = prézens
~koncovky jiné u sloves atematickych ne u tematickych

a)Koncovky indikativu prézenta sloves atematickych

osoba | singulsr | plursl | dual piiklad
sing. ol du. |
1. -mb -mb vé dams | damb | davé
2. i te “ta dasi daste | dasta
3 ~stb -etb te dastb | dadetb | daste
-otb
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b) koncovk

indikativu prézentasloves tematickjch

e
(tv)

Osoba | singulér | Plurdl ouil | sing. Prikiad
ol Du.
1 o (u) -me V& | neso neseme. nesevé
2 E e a2 | nesedi nesete neseta
3. w ot te | nesers nesote nesete
(& 1.-1.) prosets
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Tida kmenotvornapfipona | Skupina Vaory
prézent.
I 0-f-er ] A nes-/nes-e-3i // nes-ti
a B 20v-g/zov-edi [/ Zbv-a-ti
0 | none- no- Alkofen nasouhl) | dvig-no/avig-ne3i //dvigno-t
8 (kofen nasamohl) | mi-n/mi-ne-si //mi-no-ti
W, | Hotde @ Aa) kofen na samoh. | zna-o/znarje-3i
kS Ab) kofennasoul. | Zuftjo/Zuii-ei
Bajkofen na samohl. | la-o/la-je-si
Bb)kofen nasounl. | plac-o/placedi //piak-
V. + A
& 8
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Jednoduché tvary minulého ¢asu

Stsl. méla dvo mai i;m wyjadeni minulosti:

Aoristy:
Aoristy a imperfektum mély zvIastni koncovky.

Singulér Plurdl Dul
1 » -oms -ové
2. e -(e) -te -(e) ta
3 e - (e)-ta





